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Střípky 
ze Sloupnice

Základní škola 
se připravuje 
na oslavy 110 let 
od postavení 
školní budovy.

Během výletu do Londýna si žáci školy prohlédli největší pamětihodnosti britské metropole.

Na rybníčku ve Vesničce opět rozkvétají 
lekníny.

M á m e 
za  sebou nej-
vydařenější Mis-
trovství světa v  led-
ním hokeji za  dlouhé 
roky. Českou společností, 
ve které proti sobě brojí poli-
ticky, sociálně nebo generačně 
znepřátelené tábory, rezonuje 
všeobjímající euforie a  hrdost. 
„Je to tam! Zvládli jsme to! Jsme nejlepší 
na  světě! Dali jsme do  toho všechno!“, 
bijí se do  prsou ti, kteří před něko-
lika týdny v roli hokejových „expertů“ 
poplivali celý výběr v  čele s  trenérem 
Rulíkem. Nyní pyšně používají plurál, 
jako kdyby se na tomto úspěchu výraznou 
měrou podíleli a potili krev spolu s hráči. 
Nemám to jinak. Semifinálový zápas byl 
důležitější než krásy rakouských hor (ale 
kdybychom náhodou prohráli, byla by to 
právě hokejová reprezentace, která nám zka-
zila dovolenou v Alpách), finále jsme s napě-
tím sledovali cestou do  Prahy. Za  zvuků té 
nejkrásnější písničky na  světě a  se slzami 
dojetí v očích jsme dojížděli do rozjuchaného 
centra, kde všechny ovládla nekontrolova-
telná radost. Bez ohledu na to, co nás čekalo 
na začátku pracovního týdne, jsme unavení 
a  s  krosnou na  zádech vyrazili do  nejbliž-
šího baru, abychom si připili na  ten „náš“ 
úspěch. V  hloučku se za  ramena chytali 
voliči diametrálně odlišných stran, mladí 
se objímali se staršími, vysoce postavení 
manažeři si připíjeli s nezaměstnanými… 
Byl to fascinující pohled. 
Dlouho jsem přemýšlela nad tím, jak 
je možné, že (vyhrané) hokejové mis-
trovství spustí takovou vlnu pospoli-
tosti a  sounáležitosti. Domnívám 
se, že všichni potřebujeme své 
hrdiny, toužíme po  tom někam 
zapadnout, chceme se ztotož-
nit s  určitými hodnotami. 
A  naši hokejoví rekové 
na malý moment zhmot-
nily hodnoty, které 
česká společnost 
tolik postrádá: 
víru, oběta-

vost, odhod-
lání a  týmo-

vého ducha. Nešlo 
o individuální výkony 

zámořských hvězd, ale 
o  kompaktní hru, která 

zcela překračovala cíl podat 
obstojné výkony, za  které se 

celý tým nebude muset stydět 
a obhajovat se na tiskovkách. 

Tak snad pro nás budou naši hoke-
joví hrdinové inspirací nejen v množ-

ství vypitého piva a  bujarých oslav. 
Moc bych si přála, aby naše země toto 

podivuhodné splynutí v  jednolité „my“ 
nezažívala jen jednou za 14 let, když čeští 

hokejisté vybojují zlato. Chtěla bych, aby 
si ty rozdělené světy byly zase trochu blíž. 

Aby potřeba někam patřit nebyla stavěna 
na ostrém vymezování se vůči jiným skupi-
nám. Abychom už mezi sebe přestali stavět 
vysoké zdi a nálepkovat se: proruští „chcimí-
rové“ vs. militantní podporovatelé „ukrajin-
ských fašistů“, věčně nespokojení senioři vs. 
mladá generace bez budoucnosti, zkorum-
povaní zbohatlíci vs. „nemakačenka“. Vím, 
že idealistická představa o  tom, že někdy 
budeme názorově jednotnější, je zcela utopi-
stická. Ale to přece nevylučuje skutečnost, že 
můžeme být „jeden pospolitý tým“, který má 
společný cíl. Jednotliví hráči reprezentace 
přece v  jiných hokejových soutěžích také 
hrají proti sobě, a  přesto na  mistrovství 
světa působili tak sehraně. Tým posklá-
daný z jedinečných hráčů, kteří mají roz-
dílné dovednosti.
A  tak, bez ohledu na  naše odlišnosti, 
můžeme společně bojovat za  to, aby 

v této neklidné době zvítězila lidskost. 
Věřím, že když trošku „zamakáme“ 

a potrénujeme toleranci, laskavost 
a pokoru, můžeme to dotáhnout 

daleko. A  třeba se nám podaří 
vybojovat lepší svět. I když to 

náhodou nevyjde, budeme 
hrdí na  to, že jsme hráli 

„čistou hru“ a dali jsme 
do toho všechno… ↙ 

teš

Den matek oslavila mateřská školka besídkou 
v sokolovně. Nejmenší děti si připravily 
pohádku o nemocném mravenečkovi.
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výletu Cyklo Glacensis. Vyráží se z několika 
různých míst v Čechách a také z Polska a cíl 
je na střídačku v Polsku nebo v Čechách. 
Letos jsme vyráželi z náměstí v Ústí nad 
Orlicí, České Třebové, Chocně, Vysoké Mýta, 
Brandýsa nad Orlicí, Králík, Žamberku 
a Bačetína. Cíl byl v Čenkovicích, kam se 
sjeli všichni cyklisté a podporovatelé této 
akce. Počasí nám tentokrát moc nepřálo. Asi 
80 % cesty jsme jeli v dešti, teplota byla asi 
12 °C a při návštěvě dělostřelecké tvrze Bouda 
dokonce jen asi 5 °C. Co bych z tohoto výletu 
vyzdvihl, je krásné muzeum Četnická stanice 
v Těchoníně. Nezbývá než doufat, že příští 
rok se nad námi počasí smiluje a dopřeje 
nám lepší zážitky.
Mikroregion Litomyšlsko uspořádal výjezdní 
exkurzi do regionu Mikulovsko. Hodně zají-
mavé byly návštěvy třech různých projektů 
zaměřených na seniorské bydlení. Dále jsme 
navštívili zachráněný cihelný most Portz 
Insel u obce Sedlec, nově vznikající muzeum 
Dům přírody Pálavy v Dolních Věstonicích 
nebo původně chorvatskou vesnici Jevišovku. 
Exkurze do Mikulovska byla pro mě přínosem 
především v oblasti poskytování sociálních 
služeb jinde než v Pardubickém kraji. Rozdíly 
tu jsou. A nejen v pozitivním, ale bohužel 
i v negativním slova smyslu.

Opravy veřejného rozhlasu
Koncem května jsme 
pozvali technika, aby nám 
zrevidoval veřejný rozhlas. 
Z 66 tzv. „hnízd“ musel 
udělat menší či větší 
zákrok v 35 z nich. Věřím, 
že to má smysl, vždyť 
rozhlas společně s Muni-
polisem a Pelmelem jsou 
nejčastějším zdrojem 
informací o dění v obci.

milan bečička, 
starosta obce

Opravy místních 
komunikací
Tam, kde se kanalizace pokládala pod místní 
komunikaci, jsme jednali o opravách povr-
chu. Z dotací je možno opravit pouze šíři 
výkopu. Někde se podařilo zachovat a nezni-
čit celou komunikaci, takže se opravil jen 
výkop. Někde jsme však přistoupili k opravě 
celé šíře (například od Sedláčkových, kolem 
benzinové čerpací stanice a dolů ke Královým 
na hlavní silnici). Zbylou šíři silnice mimo 
výkop jsme však museli zaplatit z vlast-
ních zdrojů. Tyto opravy nad rámec dotací 
nás přišly na 1,6 milionu korun. V plánu 
máme opravit letos ještě několik míst, 
čekáme na cenové nabídky firem, abychom 
se do něčeho mohli pustit. Pokud se na tu 
„vaši“ silnici letos nedostane, věřte, že 
i v příštím roce vyčleníme peníze na opravu 
komunikací. Prosíme, vydržte!

Špatný mobilní signál 
ve Vesničce
Na podnět obyvatel ve Vesničce jsem podal 
stížnost k Českému Telekomunikačnímu 
Úřadu na kvalitu mobilního signálu a 14. 5. 
mě navštívili jeho zástupci. Narozdíl od tří 
mobilních operátorů, kteří stále tvrdili, že 
je oblast dostatečně pokrytá a že s tím nic 
dělat nehodlají, pánové z ČTÚ byli první, kdo 
konečně potvrdil, že signál v této oblasti není 
na úrovni 21.století. Ačkoliv do dnešního 
dne nemám žádné rozhodnutí, jsem mírný 
optimista, že se něco bude dít.

Dobrovolné svazky obcí
Sloupnice je členem dvou dobrovolných 
svazků obcí, a to Region Orlicko-Třebovsko 
a Mikroregionu Litomyšlsko. První jmeno-
vaný pořádal 17. 5. již 22. ročník cyklistického 

Zprávy obecního úřadu

Stavba kanalizace 
je ve finále
Sotva jsme dostavěli poslední metry kana-
lizace (myšleno společné stoky, nikoliv 
domovní přípojky), přihlásili se úředníci ze 
Státního fondu životního prostředí na kont-
rolu. Zaměřili se na tři oblasti: na správnost 
zadání výběrového řízení, na financování 
stavby a na její samotné provedení. Ve všech 
třech oblastech jsme zanechali dobrý dojem 
u kontrolorů, kteří si dokonce chválili kvalitu 
předaných podkladů.

Budování přípojek
A kanalizace podruhé. Majitelé nemovitostí, 
které se mají ve III. etapě připojit, si mohou 
na stavebním úřadě ve Sloupnici vyzvednout 
projektovou dokumentaci a následně ve sběr-
ném dvoře (každý čtvrtek od 16 do 18 hodin) 
instalační materiál. A po připojení nahlásit 
stav vodoměru na obecní úřad.

Rekonstrukce 
veřejného osvětlení
Rada obce vybrala společnost Sunritek, aby 
pro nás zajistila dotaci a zrekonstruovala 
veřejné osvětlení. Sodíkové lampy vymění 
za úspornější LED svítidla. V budoucnu 
se může svítit celou noc, jen s rozdílnou 
intenzitou svícení. Večer a ráno na 100 %, 
uprostřed hluboké noci třeba jen na 50 %. 
Výhodou budou úspora elektrické energie, 
lepší směrování světelného paprsku, aby se 
zbytečně nesvítilo do oken, ale na komuni-
kace, a snad i předcházení kriminalitě tím, 
že se bude svítit celou noc. A protože akumu-
látory ve veřejném rozhlasu jsou dobíjené 
právě z veřejného osvětlení, nebude v letních 
měsících docházet k jejich vybití, a tím 
k nefunkčnosti veřejného rozhlasu. 

Náhradní výsadba stromů
Jak jsem v některém z dřívějších Pelmelů avi-
zoval, byli jsme nuceni ve Sloupnici pokácet 
více vzrostlých stromů než v jiných letech. 
Věřte, že je to těžké rozhodování. Mohutný 
strom vs. ohrožená nemovitost. Já se přiklá-
ním k ochraně majetku a zdraví. Kácení jsme 
konzultovali s odborem životního prostředí 
v Litomyšli a domluvili jsme se, že náhradou 
za tyto stromy vysázíme jiné. V nejbliž-
ších dnech se budou sázet jabloně u dolní 
hasičárny, zde také bude vysázen živý plot 
z habrů, který bude oddělovat hasičský areál 
od sběrného dvora. Jedna lípa se bude kochat 
výhledem od sokolovny, druhá bude nad 
areálem u horní hasičárny. Tyto lípy však 
volíme v kultivaru, který nebude tak vysoký, 
aby neohrožoval svou výškou blízké nemovi-
tosti.  Hned celá alej vznikne na Šuráňkově 
kopci od ikonické lípy k remízku. Pro další 
roky máme ještě v plánu dosázet tuto alej 
od lípy ke vsi, kde by měly být stromy jab-
loní, třešní, oskeruší a pár solitérních javorů 
a lip. O dalších oblastech jednáme. V této 
souvislosti chci ještě připomenout, že v roce 
2022 byla vysázena alej švestek na Dolní 
Sloupnici od silnice na Netřeby k tzv. Hudeč-
kově cestě.



Tower Bridge, Tower of London, Monument, Leicester Square, Piccadilly Circus, Čínská čtvrť, 
Covent Garden. Houses of Parliament, Westminster Abbey, Whitehall, Horse Guards, Buc-
kingham Palace, Trafalgar Square, London Eye. Odtud jsme jeli lodí na Greenwich. Tam jsme 

navštívili Cutty Sark, Námořní muzeum, Královskou observatoř 
a Nultý poledník. Kromě Londýna jsme viděli i krásné universitní 
město Cambridge, kde jsme se po řece Cam projeli na lodičkách. 
Výhodou bylo i ubytování v rodinách, kde si žáci mohli porovnat 
život v Čechách a v Anglii. Celý zájezd bez vstupného do památek nás 
každého stál 7 899 Kč, přičemž 899 Kč přispěla žákům škola z evrop-
ského projektu v rámci inovativního vzdělávání. 

Žáci deváté třídy pak zpracovali několik prezentací a vyrobili 
i výukový materiál, který si můžete prohlédnout po načtení  
QR kódu. 

Zlaté ručičky
Dne 17. 5. 2024 se uskutečnila soutěž Zlaté Ručičky 2024. 
V dílnách stavební školy ve Vysokém Mýtě žáci soutěžili 
ve dvoučlenných týmech. Hodnotila se práce se dřevem, 
plastem a stavebními materiály. Dvojice ve složení Lukáš 
Jůva a Milan Tašner získala v soutěži krásné 2. místo. 
Další fotografie naleznete na školním webu ve fotogalerii. 

Výtvarná soutěž „Mezi živly“
V dubnu až květnu proběhlo na 2. stupni školní kolo 
výtvarné soutěže na téma: Mezi živly. Zúčastnilo se  
celkem 13 žáků. Vítězové ale mohou být jen tři.

1. místo – Alena Hlávková (9. tř.)
2. místo – Anežka Dolečková (8. tř.)
3. místo – Tereza Mikulecká (8. tř.)

Obrázky jsou k prohlédnutí na školním webu ve fotogalerii.
Mnoho dalších informací naleznete na školním webu www.zs-sloupnice.cz/aktualne.

Titulek
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Zprávy ze základní školy 
Naše základní škola se v letošním roce dožívá sto deseti let. V rámci oslav 
chystáme na středu 19. 6. 2024 od 16 h „Den oTevřenýcH Dveří“ 
a budeme rádi, když se přijdete podívat. Hlavní program pak proběhne 
ve čtvrtek 20. 6. 2024, kdy je pro školy v 9.30 h plánováno vystoupení 
v sokolovně mapující světovou historii a její odraz v naší škole. Stejné 
vystoupení proběhne pro veřejnost od 16 h. Budeme se těšit, že se přijdete 
podívat, co si pro Vás děti a jejich pedagogové připravili. Při té příležitosti 
si budete moci i zakoupit pamětní placku připomínající toto výročí.

Zápis do 1. třídy
K zápisu do 1. třídy se dostavilo celkem 23 žáků. Abychom usnadnili budoucím prvňáčkům 
přechod z mateřské školy, rozdělíme je do dvou tříd po jedenácti a dvanácti žácích, takže paní 
učitelky Jarkovská a Syrová se jim budou moci věnovat více individuálně, než by tomu bylo při 
plném počtu v jedné třídě.

Výsledky přijímacího řízení na střední školy
V letošním roce vychází z devátého ročníku 11 žáků. Byl poprvé použit nový digitální systém 
přihlašování na střední školy DIPSY. Ve dnech 12. 4. a 15. 4. 2024 proběhlo 1. kolo přijímacích 
zkoušek.  Žáci absolvovali každoroční testy z matematiky a českého jazyka.  Po úspěšném absol-
vování testů už záleželo jen na správném „taktizování“ ve výběru střední školy a odhadu svých 
schopností při volbě oboru. Všichni naši žáci byli přijati ke studiu vybraného oboru.

Přehled přijatých žáků na střední školy
Z 5. ročníku byli přijati 2 žáci na Gymnázium Litomyšl.

Z 9. ročníku: 
 2 žáci . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Gymnázium Litomyšl 
 2 žáci  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Střední umělecko-průmyslová škola Ústí nad Orlicí
 2 žáci . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Střední zdravotní škola Ústí nad Orlicí
 2 žáci . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Střední škola technická a zahradnická Litomyšl
 1 žák  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Střední škola stavební Vysoké Mýto 
 1 žák  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Střední škola pedagogická Litomyšl
 1 žák  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Obchodní akademie Choceň

Zájezd do Anglie
V letošním školním roce jsme na konci dubna pro velký zájem uspořádali zájezd do Anglie. 
Termín jsme volili tak, aby deváťáci měli již po přijímacích zkouškách a zájezd měli jako 
odměnu. Abychom naplnili autobus, oslovili jsme i jiné školy. Našich 24 žáků s žáky ze Základní 
školy Sopotnice a Základní školy Trstěnice odjelo ráno 24. 4. přes Německo, Holandsko, Bel-
gii, Francii, kanál La Manche, kterému Angličané říkají „anglický“, poprvé do Anglie. Druhý 
den ráno jsme vystoupili z autobusu před historickým hradem Tower. Během zájezdu jsme 
si prohlédli mnoho významných památek jako jsou Madame Tussaud´s Museum, St. Paul´s 
Cathedral, Millenium Bridge, Tate Modern, The Globe, Golden Hind, HMS Belfast, City Hall, 

mgr. václav sychra
ředitel školy
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Trochu informací 
z SDH Dolní Sloupnice
V sobotu 18. května 2024 proběhla u dolní 
hasičárny okrsková soutěž, které se zúčast-
nilo 9 družstev mužů a 2 družstva žen, a to 
z Dolní a Horní Sloupnice, Řetové, Řetůvky, 
Vlčkova a z Němčic. Zpočátku nám počasí 
přálo, ale poslední družstva soutěžila už 
v dešti. Samozřejmě hasičům voda nevadí, 
tak vše dopadlo dobře. Prvenství získala 
ve všech třech kategoriích družstva z SDH 
Dolní Sloupnice. Proběhla i soutěž jed-
notlivců, kdy z mužů vyhrál Tomáš Pávek 
a v ženách vyhrála Jana Veselá. Soutěž byla 
obohacena i ukázkou nejmladší přípravky. 
Děti do šesti let statečně bojovaly s hadicemi, 
proudnicemi, ale na vodu nedošlo – praskl 
řemen u stroje. Na závěr byly všem účastní-
kům předány diplomy, vítězům i poháry.
Rádi bychom vám všem chtěli poděkovat 
za vaši přízeň a popřát vám odpočinkové 
léto. A třeba se s vámi opět uvidíme 31. 8. 
na tradičním „Loučení s létem“. ↙

sdh dolní sloupnice

Zprávy 
z mateřské školky

 Máme za sebou fotografování dětí, 
i tradiční lehkoatletický trojboj v Českých 
Heřmanicích, ze kterého jsme si přivezli  
tři medaile.
 Nastává poslední měsíc v tomto školním 
roce. Máme před sebou celodenní výlet 
do ZOO v Jihlavě.  Dále pohádkovou vesnici 
zakončenou opékáním párků. Paní Nová-
kovou s paní Kupkovou uvítáme na zahradě 
a poslechneme si zajímavosti o myslivosti 
a o přírodě. Zúčastníme se i Dne otevřených 
dveří v základní škole, ale i v zemědělském 
družstvu.
 Poslední červnové pondělí předají žáci 
9. třídy štafetu budoucím prvňáčkům. A zase 
nastane to těžké loučení. Předškoláčci nás 
opustí a vykročí do další etapy svých životů. 
My se budeme snažit o prázdninách odpo-
činout a 2. září s novými dětmi zase „Hurá 
do toho…“ 
 Za celý tým zaměstnanců mateřské školy 
vám přeji krásné léto dle vašich představ. ↙

iva mikulecká, ředitelka

Školní rok se pomalu dostává do cílové 
rovinky. Máme za sebou již vystoupení 
ke Dni maminek, které proběhlo v soko-
lovně, a potěšili jsme s ním i obyvatele 
Domova seniorů ve Sloupnici. Také jsme 
byli s 19 předškoláčky na pobytu v přírodě 
v Pasíčkách a věřte, že jsme si to pořádně 
užili. Bylo to pět krásných dnů, ve kterých 
nechyběl smích, radost, odvaha, samostat-
nost, vytrvalost, ale i kamarádství, pomoc…
Prošli jsme Toulovcovy maštale, skalní obydlí 
na Zderazi, okolí Proseče… a kolem nás byla 
jarní příroda, lesy. Nechybělo tu ani plno 
dobrých lidiček, kteří pracují v záchranné 
stanici na Pasíčkách a dávají svou lásku 
a péči zvířátkům, které potřebují pomoc. 
A tak se děti dozvěděly i spoustu věcí o tom, 
jak je zapotřebí přírodě pomáhat. Ráda bych 
ještě touto cestou poděkovala Svazu dobro-
volných hasičů z Dolní a Horní Sloupnice 
a z Němčic, kteří nás odvezli dodávkami 
z pobytu v přírodě, takže děti měly o další 
zážitek navíc.
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Rekonstrukce výčepu  
v areálu Na Mlejnici
Prakticky hned po novém roce jsme spus-
tili dlouho plánovanou akci rekonstrukce 
kuchyně. Čekalo na nás vyklízení, demon-
tování starého nábytku a pak nastoupila 
řemesla. Před finálním nastěhováním 
nábytku se ještě muselo vymalovat a ukli-
dit. Snažili jsme se prostory upravit tak, aby 
vyhovovaly jak spolkům při pořádání akcí, 
tak soukromým oslavám. Děkujeme všem, 
kteří se finančně či jinak podíleli na tomto 
projektu, bez nich by to opravdu nešlo. 
Pokud si chcete areál rezervovat na sou-
kromou akci, kontaktujte Pavla a Laďku 
veselé, tel. číslo 731 944 283.

Nová stará Tatra
Mnozí z vás vědí, že u hasičů existuje 
postupnost výjezdu schopné techniky ze 
sboru na sbor. Naskytla se nabídka mít 
ve sboru ještě jednu cisternu, která najde 
své uplatnění například jako zdroj vody při 
stále častějších lesních požárech. Jedná 
se o cisternovou automobilovou stříkačku 
s označením CAS 32 na podvozku Tatra 
148 6×6. Vozidlo bylo vyrobeno v roce 1979 
jako uloženka pro potřeby Československé 
armády. V roce 2005 bylo předáno do obce 
Zámrsk, kde proběhla adaptace vozu. 
Tatra uveze 6600 litrů vody, na střeše se 
nachází dvojice plně funkčních vodních 
děl a má najeto 11 000 km. Vozidlo u nás 
bude hlavně pro potřeby výjezdové jed-
notky, ale také jako kus historie.

Z činnosti  
SDH Horní Sloupnice

Jarní přespávání
Začátkem dubna jsme ve spolupráci 
s SDH Dolní Sloupnice uspořádali jarní 
přespávání v místním komunitním 
centru. Zúčastnilo se 18 holek a kluků 
ve věku 5–14 let. Na děti čekal pestrý 
program s dračí tématikou: hledání 
dračích vajec, vyrábění poháru a dračí 
masky nebo odpolední dračí souboj. 
Den byl zakončen hostinou, vyhlá-
šením výsledků a nesměla chybět 
diskotéka a večerní promítání filmu 
Jak vycvičit draka. Druhý den ráno 
měly děti volnější program (hry venku, 
malování) a čekaly na příchod rodičů.

Setkání přípravek  
v Břehách
Poslední dubnovou sobotu jsme s dětmi 
odjeli na setkání přípravek v Břehách 
u Přelouče. Této akce se zúčastnilo 18 sborů 
převážně Pardubického kraje. Každý sbor si 
připravil a předvedl ukázku práce s dětmi. 
My jsme vystoupili s ukázkou požárního 
útoku. Dále se děti mohly zúčastnit soutěže 
jednotlivců o Železné hasičátko, do které se 
přihlásilo 220 dětí. Výsledky našich borců 
byly velmi uspokojivé, za zmínku stojí 
3. místo verči voříškové v kategorii starší 
dívka. Ve volném čase děti viděly ukázku 
výcviku psů, králíčka Hop a mohli si pohrát 
na místním dětském hřišti.

za sdh g. jiskrová, d. kadidlo, m. tonar 

Čarodějnice uspěly
Třicátého dubna proběhlo tradiční pálení 
čarodějnic u horní hasičárny. Odpoledne pro 
děti byly připraveny různorodé úkoly, napří-
klad výroba kouzelnického lektvaru, otvírání 
zámků nebo let na koštěti. V podvečer jsme 
vyhodnotili a ocenili nejlépe oblečené čaro-
dějnice/čaroděje a nejlepší výtvarné počiny. 
Poté už návštěvníci netrpělivě očekávali 
zažehnutí ohně. Mezitím si pochutnali 
na grilovaných makrelách či kuřecím steaku. 
Počasí bylo exkluzivní a sešlo se nás opravdu 
hodně. Děkujeme za podporu!
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↑  Na Vilámově se mohli turisté občerstvit  
nebo se zabavit doprovodnými hrami

↑  …kdyby někdo netušil, kam ho trasa zavede

↑  Příprava tras proběhla za deště, ale na samotný 
pochod už bylo tradičně hezky

↑  Součástí programu v cíli na hřišti byla ukázka sokolnictví i nablýskaných veteránů a sportovních aut

Tradičně 8. května pořádáme pochod Sloupenskými lesy. Letos již po 50. Za pěkného počasí nás 
přišlo navštívit 1 335 účastníků. Podle svých schopností si prošli trasy 8, 15, 25 km a našli se 
i jedinci, kteří prošli 50 kilometrů. Další si projeli na kolech trasy 20, 40, 60, 80 km nebo orien-
tační 40 km. Po návratu na hřiště na ně čekalo občerstvení a pestrý doprovodný program.

Děkujeme všem ukázněným a milým návštěvníkům. Jejich přízeň nás těší. Důležitá je také 
podpora ZD Sloupnice, Obecního úřadu a ochota majitelů okolních pozemků, kteří nám 
umožňují parkování. ↙

za kčt sloupnice martin bečička

↑  Zasloužená odměna

A lesy stále šumí,  
které měl jsi tolik rád…
Děkujeme členům KČT ve Sloupnici 
za milou vzpomínku na 
MiRkA novákA při pochodu 
Sloupenskými lesy. 
Kytička od vás na jeho hrobě nám 
připomněla nejen výročí 50 let 
od prvního ročníku této akce, 
ale i vzpomínku na dokončení kapličky 
u sv. Antoníčka před 15 lety. 
Přejeme vám mnoho šťastných 
kilometrů!

Děkuje manželka  
Zdislava nováková s rodinou

Pochod 
Sloupenskými 
lesy
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nejen májová veselice 
přivítala
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Milí sousedé,
měsíce duben a květen se v Domově nesl v duchu vítání jara a užívání si teplých slunečních 
paprsků v naší zahradě. Tradičně, jako každý měsíc, jsme oslavili s klienty jejich narozeniny. 
Jelikož sezóna rebarbory začala letos velmi brzy, upekli jsme již v dubnu rebarborový koláč, tak 
jak to dělávali naše babičky, pěkně s drobenkou. Také jsme si povídali a vzpomínali při kafíčku 
a potěšili mobilní zahrádkou i klienty, kteří do zahrady nedojdou, nebo nemohou. V polovině 
května jsme opekli na zahradě buřty, protože na čarodějnice nepřálo počasí. Pochutnali jsme 
si na bezových řízcích. Ke konci května jsme se nezastavili, nejprve jsme navštívili restauraci 
U Labutě, krásným vystoupením ke Dni matek nás potěšily děti z MŠ Sloupnice a poslední 
květnový den jsme se veselili. Na zahradě jsme uspořádali pořádnou tancovačku, kde vystoupili 
Sousedé ze Svinné. Děkujeme. ↙

mgr. kateřina millichová, ředitelka

léto

Obec Sloupnice nabízí  
k pronájmu 

vybavenou 
restauraci 
velký salónek  ●  terasa
kuchyň  ●  výčep

Telefon: 770 651 441
E-mail: starosta@sloupnice.cz

SLouPenSká Pouť 
proběhne v areálu na Mlejnici 
o víkendu 9.–11. srpna 2024
Těšit se můžete na pouťové atrakce i na pohádku 
Hodina modrých slonů ze Studia Damúza

Klub českých turistů Vás zve na přátelské 

Setkání turistů 
a lidí dobré vůle 
v lesích 
u sv. Antoníčka 
v neděli 16. června 2024 ve 14 h 
POZOR: datum se liší od tištěné verze turistického kalendáře

Tam Vás zavedou turistické trasy:  
žlutá ze Sloupnice, modrá ze Řetové,  
Mandle a Vlčkova. 

Zahraje skupina BEZTÍŽE.

Chlazené pivo, buřty na opékání  
a malé občerstvení zajištěno.

K dispozici od 1. 7. 24
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čárku, jestli máme pravítko… Musela jsem 
jim vysvětlit, že předloha je jen vodítko a ne 
daná věc.
☺ Znamená to, že ten, kdo předlohu 

nechce, je talentovanější?
 Není to tak. Kreslit umí každý, ale každý 
něco jiného. Někoho baví malba, jiného 
kresba, někoho spíš techniky rukama, jako 
prstové barvy nebo rozmazávání suchého 
pastelu… Co je talent? Jsou výstavy konkrét-
ních portrétů a výstavy, kde vidíš cákance, 
rozpité barvy… Každý má talent vidět to 
jinak, udělat to jinak. A to mě na dětech 
baví. Někdo si vyhraje s detailem, někdo to 
udělá šmahem, a přitom je to skvělé. Každý 
umí a je jen na něm, jestli to v sobě chce 
objevit a rozvinout. Pokud někdo není krea-
tivě založený, neznamená to, že se nemůže 
kreativní činnosti věnovat. Stačí jen chtít.
☺ Je tady ve Sloupnici prostor na kurzy  

pro dospělé?
 Funguje tady keramika a hraju si s myš-
lenkou zapojit dospělé do tance. Pro výtvarku 
nebo něco tvořivého bych nejdřív potřebovala 
vytvořit prostředí – malířské stojany, možná 
větší prostory. ↙

mš

vypalování do dřeva, a postarat se o domác-
nost a odpoledne si s manželem vyměním 
děti.
☺ Co je za techniku vypalování do dřeva?
 To není nic nového – pájkou se vypalují 
kresby do dřeva. Začala jsem tak vyrábět 
dárky a postupně se to rozvinulo v příjemné 
domácí tvoření a sdílení této vášně s dalšími 
lidmi třeba na jarmarcích.
☺ Učíš kroužky od manuálního tvoření 

po tanec, kreslíš, maluješ… Kde jsi přišla 
k tvořivým základům?

 Roli určitě hrají geny, maminka je hodně 
šikovná na ruce, taťka celý život sportuje, 
ségra je taky zaměstnaná ve stejné organi-
zaci jako já… Na střední školu jsem chodila 
na uměleckou průmyslovku do Ústí, pak 
na vyšší odbornou školu pedagogickou 
v Litomyšli.
☺ Co tě na vedení kroužků baví?
 Líbí se mi různorodost, že to není mono-
tónní práce. Nejsem člověk na denní rutinu. 
Každý den si musím připravit něco jiného, 
každý týden vypadá jinak, jezdím na školení, 
vzdělávám se. Když to pak můžu někomu 
předávat a vidím, že ho to chytlo, o to 
větší radost pak mám. Hned mám od nich 
zpětnou reakci. Když je to baví, poznám to, 
když nebaví, poznám to dvakrát. Snažím se, 
abych je nenudila, nabídnout jim změnu, 
třeba, když vidím, že pro někoho není zají-
mavá kresba, zkusíme to polít barvami a už 
je to pro něj atraktivnější.
☺ Kde bereš inspiraci k výuce?
 Buď sáhnu do krabice, kam si ještě ze 
svých školních let schovávám výtvory, které 
se mi líbí, nebo se podívám na internet, tam 
jsou tisíce nápadů. A taky jsem zjistila, že 
je dobré „vařit z vody“. Ke konci roku, kdy je 
potřeba spotřebovat materiál, je skvělé dát 
dětem volnou ruku. Ale přitom potřebují 
trochu nasměrovat, ukázat jim předlohu. 
Mladší děti jsou na tom v tomto ohledu líp, 
ty ještě mají svou vlastní fantazii. Ty starší 
už jsou ze školy zvyklé pracovat v nějakých 
šablonách. Trochu jsem s tím bojovala 
na začátku výtvarného kroužku, kdy jsme 
zkoušeli různé techniky, aby věděly, jak držet 
tužku, co všechno s ní jde udělat, jaký je 
rozdíl mezi kresbou a malbou… A když jsme 
začali tvořit samotné obrázky, potřebovaly 
vědět, jak to bude vypadat, kde mají udělat 

Tvořit umí každý, 
je jen na něm, jestli to 
v sobě chce objevit

☺ Bude s rozšířením nabídky potřeba víc 
lektorů?

 Do budoucna máme vytipovaných několik 
lidí, kteří by se mohli přidat. Středisko je 
tomu nakloněné.
☺ Jaké máte další plány?
 Chtěla bych zapojit starší děti z druhého 
stupně. Pokud by měly zájem, dalo by se jim 
nabídnout spousta věcí, třeba graffiti, navr-
hování oblečení, líčení… Nemusejí se hned 
přihlašovat, mohou si to nejdřív vyzkoušet 
a uvidí.
☺ Nevadí ti, že máš práci odpoledne?
 Naopak mi to vyhovuje. Dopoledne se 
můžu věnovat svému velkému koníčku, 

☺ Kdo dostal nápad zorganizovat ve Sloup-
nici zájmové kroužky pro děti?

 Já jsem tady chtěla založit volnočasový 
klub, jaký funguje třeba v Litomyšli pod 
hlavičkou města. Obec ani škola ale nechtěly 
finančně pokrýt mou mzdu, a tak mně ředi-
tel Střediska volného času v Litomyšli nabídl, 
abych tady rozjela kroužky v rámci jejich 
odloučeného pracoviště.
☺ Obec poskytla nově postavené komu-

nitní centrum a škola tělocvičnu 
a kuchyňku. Vyhovují prostory 
kroužkům?

 Absolutně. Je to ideální pro skupinu pat-
nácti dětí. Ve větším počtu se kroužky taky 
dají dělat, ale už bych neměla čas se dětem 
věnovat individuálně.
☺ Jaké kroužky tedy nabízíte?
 Keramiku, vaření, tvoření, výtvarný krou-
žek a taneční kroužek. Všechno je naplněné, 
máme asi třicet dětí. Celkem je to dvacet 
hodin a příští rok nabídku chceme ještě roz-
šířit. Je velká poptávka po vaření, po výtvarce 
i tanečním kroužku.
☺ Co zvládnou děti uvařit?
 Vymýšlím recepty, kde je víc činností 
najednou, aby někdo krájel, jiný smažil, 
další připravoval přílohu… Zvládnou i obalit 
a usmažit řízek. Každý měsíc se snažím, aby 
se naučily pomazánku, rychlou snídani, 
svačinu a hlavní chod i s něčím sladkým.

Od loňského podzimu mají místní děti 
možnost navštěvovat ve Sloupnici řadu 
mimoškolních kroužků. 
Jejich organizátorkou a lektorkou 
je Kateřina LeKsová.



18  »  Červen 2024 Červen 2024  »  19

Informace ze ZD Sloupnice
Postup jarních prací
Po extrémně teplém startu jara došlo k výraznému 
ochlazení, které pro rostliny obecně znamenalo 
výrazný stres. Mimo stromy na zahradách počasí 
ovlivnilo zejména senážní meziplodiny, jejichž růst 
se úplně zastavil. Kromě nízkého výnosu brzdil také 
další práce, zejména setí kukuřice technologií Strip-
-Till, s kterým úzce souvisí i aplikace kejdy. 16. dubna 
jsme doseli poslední úhory, 13. května kompletně 
kukuřici, brambory jsme sázeli od 13. do 18. dubna. 

V současné době máme sklizeny senážní meziplodiny a travní senáže z luk, přes 1200 tun v opti-
mální sušině jsme sklidili do silážního žlabu v Horní Sloupnici. V neděli 12. května jsme zahájili 
sekání jetele, porosty vypadají na rozdíl od meziplodin velmi hezky, sklizeno máme přibližně 
120 hektarů. Probíhá ochrana rostlin, při ošetření luk jsme poprvé využili nové prutové brány 
Striegel. V rámci projektu Správa krajiny jsme zasázeli do dvou alejí celkem 17 nových stromů. 
Podél Brožkovy cesty v Řetové jsou vysázeny višně, jabloně, hrušeň, kdouloň a ořešák. Do aleje 
za bývalým kravínem v Přívratu jsme vysázeli odrůdy švestek, které jsou odolné vůči virovému 
onemocnění Šarka. Rádi bychom se omluvili za necitlivý ořez solitérní lípy na Šuráňkově kopci. 
Korunu jsme nechali upravit, abychom zachránili alespoň to, co se dá a pro další roky zajistíme, 
aby případně potřebné úpravy solitérních stromů byly provedeny s potřebnou péčí a citlivostí. 
Do soutěže Regionální potravina Pardubického kraje jsme poprvé přihlásili v kategorii ovoce 
a zelenina naše brambory odrůdy Antonia. Hned napoprvé jsme toto ocenění získali. Vítězové 
soutěže budou vyhlášení na Dni Pardubického kraje 14. června 2024 od 17.20 hodin
na Pernštýnském náměstí v Pardubicích.

Průběh aktuálních investic
Na farmách v Řetové a Dolní Sloupnici jsou na střeše 
namontovány fotovoltaické panely. 
Řeznická fotovoltaická elektrárna je v provozu a snižuje 
náklady na energie.

Šlechtitelské úspěchy
V dubnu proběhl nový výpočet plemenných hodnot 
plemenic holštýnského skotu, pro nás velmi úspěšně. 
V kategorii dojnic je na 3. pozici v ČR naše plemenice 
Sloupnice Elba 23769 ET, v první dvacítce máme ještě 
další dvě. V kategorii jalovic je na prvním místě naše 
Sloupnice Emily 6208 ET. Její bratr již byl vykoupen 
inseminační stanicí a další dva by měli být prodáni 
v červnu. 
Mezi první dvacítkou jalovic máme celkem 5 plemenic. 

Vysoko jsme i v rámci Evropy, podle tzv. amerického indexu v kategorii jalovic do 9 měsíců se 
prosadila na 2. pozici Sloupnice Sara 6258 ET. V TOP 50 máme další 3 jalovičky.

Další zprávy z podniku
 Ve vybraných prodejnách našeho řeznictví jsou v provozu teplé bufety. Nově také v Dolní 

Sloupnici a čerpací stanici pohonných hmot v Horní Sloupnici. 
 Na přelomu dubna a května jsme provedli čištění fermentoru F2 v bioplynové stanici Něm-

čice. V rámci toho jsme provedli nezbytné výměny a opravy míchadel, krmného stolu, topení 
a další technologie. Po úspěšném dokončení celé akce došlo k poruše transformátoru, který 
jsme museli vyměnit za nový. Tato závada s čištěním nesouvisela.

 výdej objednaných naturálií krmného obilí ze sklizně bude probíhat od 4. do 20. června 
každé úterý od 6–15 hodin a každý čtvrtek od 6–17 hodin v sušce v Dolní Sloupnici.

 V pátek 10. května se uskutečnilo další setkání dětí našeho agroenvironmentálního 
kroužku. Ten probíhá každý lichý pátek od října do začátku června, účastní se ho celkem 
26 dětí ze Sloupnice a Němčic. Tématem tohoto setkání byly práce na poli. Děti měly jedi-
nečnou příležitost sledovat senážování a dokonce se do něj zapojit, dále se na poli svezly 
traktory a viděly, jak funguje řezačka. Mohly si tak prohlédnout celý proces od začátku 
do konce. Poté se vystřídaly v polopásovém traktoru v jámě při hutnění senáže anebo  
při setí kukuřice. 

 Pokračujeme v opatření na snížení zápachu kejdy. 26. dubna a 7. května jsme provedli zásyp 
jímky Míč separátem v mléčné farmě v Dolní Sloupnici. Tím jsme vytvořili krustu, která bude 
bránit úniku amoniaku.

 Představenstvo schválilo seznam majetku k prodeji, který bude umístěn na webu a podniko-
vých informačních plochách. Bližší informace u Jaroslava Vencla, telefon 602 329 427. ↙

ing. jaroslav vaňous, předseda představenstva

 www.zd-sloupnice.cz

Vás v rámci Dnů českého zemědělství 2024 
srdečně zve na

DEN OTEVŘENÝCH 
DVEŘÍ

 Středisko mechanizace Horní Sloupnice
 Občerstvení a prohlídka strojů.
 Projekt Zemědělství žije!
 Skákací hrad pro děti. 
 Na pivo s předsedou.
 Občerstvení zajišťuje Řeznictví Sloupnice.

 Mléčná farma Dolní Sloupnice
 Reprodukční centrum 
 a bioplynová stanice Němčice
 Mléčná farma Řetová
 Bramborárna Horní Sloupnice
 Komentované prohlídky 
 Každou celou hodinu na všech střediscích.

sobota 22. června 2024 od 9:00 do 14:00 hodin

Přijďte se k nám podívat a ověřit si, jak vypadá skutečně 
moderní zemědělství a chov hospodářských zvířat.
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Farní charita Litomyšl 
rozjíždí projekt 
Dobrý čas s babičkou

 V případě, že vás nabídka zaujala, chtěli 
byste nabídnout svůj čas jako dobrovolník, 
nebo máte v blízkém okolí seniora, který 
by uvítal dobrovolníka ve své domác-
nosti, kontaktujte koordinátorku projektu 
Mgr. Barboru Burešovou (tel.: 604 189 393, 
e-mail: dobrovolnik@lit.cz).
 Za finanční podporu projektu „Dobrý čas 
s babičkou“ děkujeme Nadaci EP Corporate 
Group. ↙ 

za farní charitu litomyšl
barbora burešová a eva čejková

Máte ve svém okolí osamělého seniora, o kte-
rém víte, že by uvítal doprovod na výstavu 
nebo koncert? Nebo máte babičku či dědečka, 
kteří tráví celé dny sami doma, ale rádi by si 
s někým zahráli šachy nebo si jen tak popoví-
dali? Máte sami během týdne chvilku, kterou 
byste rádi využili smysluplně a věnovali ji 
dobré věci?
 Denně se naše pečovatelky a sestřičky 
setkávají s osamělými seniory, kteří 
z důvodu vysokého věku či nemoci nemohou 
sami ven a postrádají společnost někoho, 
s kým by mohli trávit čas. Rádi by si s někým 
popovídali, zahráli karty nebo třeba vyrazili 
do divadla, ale nemají s kým. 
 Na základě našich zkušeností se nám 
podařilo najít způsob, jakým toto vyřešit. 
Chtěli bychom propojit tyto osamělé seni-
ory s dobrovolníky prostřednictvím našeho 
Dobrovolnického centra. Tito dobrovol-
níci budou trávit se seniory pravidelný 
čas během týdne buď v jejich domácím 
prostředí, nebo třeba při návštěvě muzea 
či kina podle přání konkrétního seniora. 
Služba je poskytována zdarma a nezahrnuje 
pomoc v domácnosti.
 Od podzimu roku 2023 jsme již propojili 
několik seniorů s dobrovolníky a prvotní zku-
šenosti i ohlasy jsou velice pozitivní. Do Dob-
rovolnického centra se nám hlásí především 
mladí lidé, kteří nabízejí svůj čas, dobrou 
vůli a ochotu trávit volný čas s dalšími lidmi. 
Práce se seniory je živá, nabitá emocemi 
a přináší možnost vzájemného obohacení. 
Velice bychom v našich řadách uvítali také 
dobrovolníky v produktivním věku nebo 
„čerstvě“ vstupující do důchodu.

Biřmování ve Sloupnici 2024

Sloupnická farnost sv. Mikuláše zažila 
po 9 letech opět vysluhování svátosti biřmo-
vání, a to na 7. neděli Velikonoční, dne 12. 5. 
2024. Pozvání k udílení této svátosti přijal pan 
kardinál Dominik Duka. Svátost přijalo 15 biř-
movanců ve věku od 14 do 43 let. Samotná 
fakta ale zdaleka nemohou vystihnout vše, 
co se takovéto slavnosti týká. Proto bych rád 
nabídl čtenářům trochu širší pohled na tuto 
mimořádnou událost i na samotnou svátost.
 Zatímco ve východních církvích je „dar 
Ducha“, tj. svátost biřmování, předáván bez-
prostředně po křtu (i malých dětí), v západní 
církvi je tato svátost vysluhována v souvis-
losti s dosažením věku dospělosti. Pokud je 
někdo pokřtěný jako malé dítě, pak svátost 
biřmování je spojena s osobním svobodným 
rozhodnutím dospívajících či dospělých 
křesťanů, kteří touží plněji prožívat svou 
víru a být schopni ji autentickým způsobem 
obhajovat. Všichni dobře víme, o jak nelehký 
úkol se jedná. A právě proto potřebuje 
křesťan vnitřní posilu, kterou mu dává Bůh 
prostřednictvím svého Ducha, který působí 
přímo v srdci člověka a dává mu pochopit 
věci, které by jinak nebyl schopen pojmout 
svým přirozeným rozumem. Koneckonců 
v evangeliu podle sv. apoštola Jana čteme, že 
Ježíš říká svým učedníkům, že Duch, kterého 
pošle, je uvede do plnosti pravdy.
 Domnívá-li se někdo, že v dnešní době, 
kdy je svět propojen internetovými kabely 
a satelitními zařízeními a kdy se během 
několika minut můžeme dozvědět, co se děje 
na „druhém konci světa“, už jsou tyto zále-

žitosti zastaralé, pak si myslím, že se mýlí. 
Jakou máme záruku, že informace, které 
dostáváme, jsou nezávislé a nezaujaté a že 
nám autoři článků a komentářů chtějí popsat 
pouze to, jak se věci mají, aniž by do celé pro-
blematiky vkládali i své vidění světa a snažili 
se nám nenápadně toto jejich vidění nabízet 
jako to jediné správné? Hledání pravdy, která 
je předmětem rozumu, nejvyšší části lidské 
duše, je dnes upozaděno před vzbuzováním 
emocí neboli vášní, které se týkají nižších 
částí lidské duše, tzv. apetitů, které máme 
společné s některými vyššími živočišnými 
druhy. Na jedné straně zde tedy existuje 
nebezpečí, že člověk bude „sklouzávat“ 
ve svém myšlení a jednání směrem k ostat-
ním živočichům, ale na druhé straně je zde 
naděje, že jeho rozum může být „osvícen 
shora“ a že může nejen lépe rozumět přiroze-
ným věcem, ale začít pomalu chápat i věci, 
které přirozený rozum přesahují.
 Působení Božího Ducha často lidi překvapí, 
protože není možné ho zcela uzavřít do našich 
lidských představ. „Eldad a Medad proro-
kují v táboře,“ sděluje Mojžíšovi vyděšený 
Jozue a přidává doporučení, aby jim to bylo 
zakázáno, protože v době, kdy měl být Duch 
dán, nebyli tito dva u stánku úmluvy. Mojžíš 
ovšem dodává, že by si přál, aby všichni pro-
rokovali. Když Petr káže pohanům, stává se, 
že na ně sestoupí Duch svatý, a to ještě dříve, 
než mohli být pokřtěni. Poté to musí trochu 
zmateným a zaskočeným židokřesťanům 
v Jeruzalémě vysvětlovat, nicméně rozhodují-
cím argumentem nejsou lidské představy, ale 
viditelné důkazy Božího jednání. 
 Vysluhování svátosti biřmování v kostele 
sv. Mikuláše ve Sloupnici nebylo provázeno 
sestoupením Ducha v podobě holubice jako 
při Ježíšově křtu v řece Jordánu, ani v podobě 
ohnivých jazyků jako o Letnicích v Jeruza-
lémě a ani se neprojevilo kázáním „v jazy-
cích“. Přesto nepochybuji, že přijetí „pečeti 
Ducha svatého“ vtisknuté do srdcí našich 
nově biřmovaných jim pomůže v jejich životě 
se správně rozhodovat a dobře jednat. ↙

p. tomáš reschel, farář
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Jak si Sloupnice 
zajistila „elektrisaci“

budou potom nuceny čekati hodně dlouho, 
a při tom platiti na elektrisaci okresní 
přirážku právě tak jako ony obce, které už 
elektrisaci mají. Usneseno bylo vyslati něko-
lik členů zastupitelstva do některých obcí, 
kde již elektrisaci mají, aby se informovali. 
V příštích schůzích podávali skutečně tito 
členové zprávy, ale ty byly často zcela proti-
chůdné. Konečně docíleno bylo přece dohody 
a dne 19. 2. 1924 usneslo se obecní zastupitel-
stvo o elektrisaci obce. Okres, jak již svrchu 
podotknuto, postavil primérní vedení. Obec 
a Východočeský svaze elektrárenský v Pardu-
bicích postavili sekunderní síť po obci (70 + 
30 %), transformátory (70 + 30 %) a přípojky 
(50 + 50 %). Mimo to musila obec zaplatiti 
na tzv.: „ztracený fond“ 4× katastrální čistý 
výnos a postarati se svazu o výpůjčku na celý 
obnos svazem v obci prostavěný. Svaz ovšem 
úrokuje a amortisuje si půjčku sám.
 Rozpočet vypracoval firma Petr a spol. 
Velké Opatovice, Morava. Rozpočet byl pro-
zkoumán elektrotechn. odd. zemsk. správ. 
výboru v Praze (panem vrch. komisařem 
Ing. Šťastným). Po té vypsán byl konkurs 
a poněvadž si obecní zastupitelstvo přálo 
aby stavba zadána byla firmě Petr a spol., 
přistoupil Svaz po značném zdráhání na toto 
stanovisko obce a stavbu skutečně zmíněné 
firmě zadal. Konkurence byla opravdu 
nezřízená. O stavbu ucházelo se několik 
firem (nejvážnější kromě Petra byly: Ves, 
Praha, Elektrárna Pardubice a Sedláček Jičín) 
a každá z nich snažila se získati některého 
člena obecního zastupitelstva různými výho-
dami a sliby. Při hlasování bylo znatelno, 
jak ten či onen se přičiňoval tu neb onu 
firmu co nejvíce doporučovati a její solidnost 
vychváliti ačkoli o tom neměl nikdo žádných 
vědomostí.

Zápis k roku 1923
Dne 10. února 1923 jednáno bylo ve schůzi 
obecního zastupitelstva o elektrisaci obce. 
Předseda okresní správ. komise v Litomyšli 
p. Václav Čapek č. 235 přednesl plán vypra-
covaný okresní správní komisí, dle kte-
rého se zamýšlí provésti elektrisace celého 
okresu, a doporučoval, aby obec Sloupnice se 
rozhodla pro elektrisaci co nejdříve. Okres, 
který totiž staví na svůj náklad primérní 
kabelové vedení, nebude také moci provésti 
celou elektrisaci hned, nýbrž po létech a tak 
je pravděpodobno, že které obce se omeškají, 

Přesně před 100 lety byla Sloupnice připojena na elektrickou síť. 
Pojďme si pohledem do obecních kronik připomenout, jak se to tehdy seběhlo.

 Usnesení zastupitelstva vztahovalo se 
i na případ rozdělení obce, že se totiž úhrada 
bude krýti celou obcí nedílně, bez ohledu 
na délku vedení (Dolní Sloupnice má 7, Horní 
však 14 km vedení).
 Firma Petr a spol. po dlouhých přípravách 
či odkladech započala nejdřív se stavbou 
transformátorů a teprve k podzimu zdlou-
havě a s málo dělníky stavěny byly sloupy. 
Do prosince, kdy byly práce pozastaveny, byla 
natažena po velké dolní straně jedna linka.

Zápis k roku 1924
Záhy z jara pokračovala firma Petr a spol. 
ve stavbě elekt. sítě. Zařízení v domech 
dávali si majitelé zhotoviti kterékoli firmě 
dle svého přání. Cena pohybovala se as okolo 
Kč 100 za 1 světlo. 
 Zmínky zasluhuje, že obec Sloupnice 
dostala se do sporu s Heřmanicemi ohledně 
elektrisace. Svaz a obec aby ušetřily na dlou-
hém vedení z Heřmanic do Borové, připojil 
Borovou na Dolní Sloupnici. Sloupnice však 
s tím nechtěla souhlasit, neboť se domní-
vala, že bude první transformátor přetí-
žen. Bránila se však marně. Proto podána 
byla žádost ke Svazu o zaplacení nějakého 
příspěvku na stavbu transformátoru. Svaz 
po dalším šetření rozhodl, že mají Heřma-
nice přispěti Sloupnici obnosem 6000 Kč. 
Sloupnice si skutečně při výplatě Svazu obnos 
tento strhla, zdá se však, že Svaz se na Sloup-
nici odškodnil na nějaké vícepráci.

 Během stavby se žádosti o přípojky, které 
platila obec a Svaz, stále množily. Proto, aby 
byla věc jednou skončena, bylo usneseno 
a vyhlášeno, že kdo se nepřihlásí do konce 
r. 1924, bude si muset přípojku zaplatit sám.
 V polovici prosince počalo se svítiti 
v obvodu prvního transformátoru v Dolní 
Sloupnici (pod č. 231), a sice nejdříve v Hos-
podářském družstvu. Do konce roku mělo 
světlo i pohon více čísel. 
 Sloupnice, Heřmanice a Voděrady byly 
první obce v okresu litomyšlském, ve kte-
rých zavedena byla elektrisace. Elektrisace 
soustavná – jednotlivci, obvody kolem růz-
ných mlýnů, ku př. v Osíku, Tržku a j. měly 
elektr. světlo už dříve. Město Litomyšl je 
eletrisováno již delší dobu.

Elektrisace obce
Elektrisace obce byla odsouhlasena ve schůzi 
obec. zastupitelstva 19/II 1924 (22 hlasy pro, 
2 hlasy byly pro odložení). 15/II 1924 pode-
psáno prohlášení V. E. Svazu v Pardubicích. 
Rozpočet byl na 536.100 (a 377.100)? Dle pro-
hlášení zavázala se obec: přispěti na úhradu 
nákladu přibližně 447.800, připojovací taksu 
4× násobený, daňový základ (prům. 1921, 22, 
23) asi 88.300.
 Pro Svaz opatřila obec výpůjčku u Obec. 
záložny ve Sloupnici v obnosu 377.100. V tom 
je pro obec k dobru obnos 26.000 Kč co člen-
ský podíl u Svazu. Na elektrisaci dostala se 
subvence dosud 80.000 Kč. ↙

mš
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